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Pełny zapis przebiegu posiedzenia

Komisji Etyki Poselskiej (nr 47)
26 października 2022 r.
Komisja Etyki Poselskiej, obradująca pod przewodnictwem poseł Moniki Falej 
(Lewica), przewodniczącej Komisji, zrealizowała następujący porządek dzienny: 

– rozpatrzenie sprawy dotyczącej wypowiedzi posła Janusza Korwina-Mikke 
zamieszczanych w przestrzeni publicznej, stanowiących podstawę wniosku 
osoby fizycznej z dnia 28 września 2022 r.; 
– zajęcie stanowiska w sprawach, które wpłynęły do Komisji; 
– sprawy bieżące. 

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Łukasz Andrzejczyk i Beata Maciak – 
z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych. 

Przewodnicząca poseł Monika Falej (Lewica):
Witam państwa bardzo serdecznie na posiedzeniu Komisji Etyki Poselskiej, witam panie 
posłanki i panów posłów, witam pracowników Kancelarii Sejmu, stwierdzam kworum. 
Wobec niewniesienia uwag do protokołu poprzedniego posiedzenia Komisji  protokół 
uważam za przyjęty. 
Porządek  dzienny  posiedzenia  otrzymaliście  państwo  w zawiadomieniach.  Czy 

są jakieś uwagi do zaproponowanego porządku dziennego? Nie słyszę uwag, nie widzę 
też zgłoszeń, a zatem uważam, że porządek dzienny został przyjęty bez zmian. 
Przed przystąpieniem do realizacji porządku dziennego zgłaszam, w trybie art. 156 

ust. 1 regulaminu Sejmu, wniosek o zamknięcie posiedzenia Komisji wraz z propozy-
cją określenia osób, których udział w posiedzeniu Komisji jest niezbędny, tj. członków 
Komisji, zaproszonych posłów oraz pracowników Kancelarii Sejmu. Ta część posiedze-
nia, podczas której zapada postanowienie o zamknięciu posiedzenia, jest zamknięta. Czy 
jest ktoś przeciw? Nie słyszę sprzeciwu, wniosek uważam za przyjęty. 
Szanowni państwo, dzisiaj mamy praktycznie jeden punkt, nad którym będziemy 

procedować. Przystępujemy do rozpatrzenia sprawy dotyczącej wypowiedzi posła Janu-
sza Korwina-Mikke zamieszczanych w przestrzeni publicznej, stanowiących podstawę 
wniosku osoby fizycznej z dnia 28 września 2022 r. 
Czy jest pan poseł Korwin-Mikke? Proszę sprawdzić. Jeśli tak, to zaprosimy pana 

posła do złożenia wyjaśnień. 

Sekretarz Komisji Łukasz Andrzejczyk:
Nie ma pana posła. 

Przewodnicząca poseł Monika Falej (Lewica):
Nie ma pana posła i rozumiem, że nie przedłożył też usprawiedliwienia. W tej sytuacji, 
ponieważ to było pierwsze zaproszenie pana posła do złożenia wyjaśnień, proponuję, 
żeby zaprosić go ponownie na kolejne posiedzenie. Wtedy będziemy dyskutować, dopy-
tywać się i dalej procedować nad tym wnioskiem. Nie ma sprzeciwu, w takim razie przy-
stępujemy do rozpatrzenia punktu… 

Sekretarz Komisji Beata Maciak:
Pani przewodnicząca, zbliża się pan poseł… 
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Przewodnicząca poseł Monika Falej (Lewica):
Dostałam  informację,  że pan  poseł  jednak  dotrze  na nasze  posiedzenie,  ale  zanim 
to nastąpi proponuję, żebyśmy szybko rozpatrzyli  jeszcze punkt porządku dziennego 
dotyczący zajęcia stanowiska w sprawach, które wpłynęły do Komisji. Dziś mamy tylko 
jeden wniosek, oznaczony numerem EPS-04/241/22. To jest wniosek Koła Parlamentar-
nego Polskiej Partii Socjalistycznej z 6 października 2022 r. w sprawie dotyczącej wypo-
wiedzi posła Andrzeja Sośnierza w dniu 28 września 2022 r. podczas posiedzenia Komisji 
Zdrowia. 
Jakie jest państwa stanowisko w tej sprawie? 

Poseł Jacek Świat (PiS):
Gdybyśmy chcieli zajmować się takimi wpisami, to przypuszczam, że mielibyśmy pracy 
na 30 godzin na dobę. To po pierwsze. 
Po drugie, szokujące jest, że pod tym wnioskiem podpisał się pan Andrzej Rozenek, 

którego ostatnio widzieliśmy na pogrzebie Jerzego Urbana, propagandysty, Goebbelsa 
stanu wojennego. Poseł Rozenek, pracownik „Nie”, który… 

Przewodnicząca poseł Monika Falej (Lewica):
Co to ma do rzeczy? 

Poseł Jacek Świat (PiS):
Patrzę na ostatni wpis: „Polską rządzi osobnik składający głównie z frustracji, natręctw, 
dziwactw i fobii”... 

Przewodnicząca poseł Monika Falej (Lewica):
Ale jakie to ma znaczenie? 

Poseł Jacek Świat (PiS):
Ma takie znaczenie, że jesteśmy w Komisji Etyki Poselskiej  i ten kontekst  jest rzeczą 
bardzo istotną, bo mnie to po prostu obraża, że ludzie obrażający mnie, moją forma-
cję, mają czelność zgłaszać tego typu wnioski. Według mnie ten wniosek jest naprawdę 
o niczym. 

Przewodnicząca poseł Monika Falej (Lewica):
Panie pośle, dla jasności. Każdy ma prawo złożyć wniosek, a my jesteśmy od tego, żeby 
taki wniosek rozpatrzyć, ale na pewno nie będziemy rozpatrywać osoby, która się pod 
tym podpisała. Tak nie dojdziemy do ładu, panie pośle. To, kto podpisał wniosek, nie 
jest żadnym argumentem. Wniosek po prostu jest i uważam, że trzeba go rozpatrzyć, 
więc bardzo proszę o merytoryczne wypowiedzi, a nie o insynuacje dotyczące osób, które 
podpisują się pod wnioskami. 
Zgłaszam wniosek o podjęcie inicjatywy w tej sprawie i w tej chwili poddaję ten wnio-

sek pod głosowanie. Głosujemy, bardzo proszę. Kto jest za? (2) Kto jest przeciw? (1) Kto 
się wstrzymał? (1) Dziękuję, wniosek zostanie przez Komisję rozpatrzony. 
Proszę państwa, w tej chwili wracamy do pana posła Korwina-Mikke, pan poseł już 

jest, proszę o zaproszenie posła do sali obrad. 
Dzień dobry, panie pośle. Proszę o zajęcie miejsca i podpisanie listy obecności. 
Panie pośle, zaprosiliśmy pana w celu złożenia wyjaśnień w sprawie wniosku osoby 

fizycznej, który wpłynął do Komisji Etyki 28 września br. Chodzi o pana wypowiedzi 
na Twitterze. Widzę, że ma pan ze sobą materiały, a więc bardzo proszę o ustosunkowa-
nie się do przedstawionego wniosku. 

Poseł Janusz Korwin-Mikke (Konfederacja) – spoza składu Komisji:
Szanowna Komisjo, wiele rzeczy już mnie spotkało, również na forum tej Komisji, ale 
czegoś takiego jeszcze nie… Rzeczą haniebną jest, że Komisja przyjmuje wniosek, któ-
rym chce inkryminować posła za jego polityczne wypowiedzi. W Sejmie Rzeczypospo-
litej ktoś chce cenzurować wypowiedzi posła. Komisja Etyki zajmuje się czymś takim, 
że przyjmuje wniosek od byle kogo. 
Bodajże art. 6 Zasad etyki mówi, że poseł powinien unikać zachowań, które mogą 

godzić w dobre  imię Sejmu, powinien  szanować godność  innych osób,  czyli na przy-
kład moją. Komisja kompletnie nie szanuje mojej godności, Komisja godzi w dobre imię 
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Sejmu. Jest hańbą… Ja trzymam to w tajemnicy, nie mówię o tym, ale jak to się rozejdzie 
po Europie, że w Polsce można posła postawić przed Komisją Etyki za publiczne wypo-
wiedzi, to będzie hańba. 
Wysoka Komisjo, oczekuję, że Komisja mnie przeprosi. Teraz wychodzę, a Komisja 

niech się zastanowi. Jak Komisja mnie nie przeprosi, to ja to będę rozgłaszał. Hańba. 

Przewodnicząca poseł Monika Falej (Lewica):
Rozumiem, że pan się nie ustosunkuje do tego wniosku. 

Poseł Janusz Korwin-Mikke (Konfederacja) – spoza składu Komisji:
Tak, przepraszam bardzo. 

Przewodnicząca poseł Monika Falej (Lewica):
Szantażu nie przyjmujemy, rzecz jest dla nas oczywista. 
Szanowni państwo, w związku z faktem nieustosunkowania się pana posła do treści 

wniosku i w ogóle w związku z szantażem Komisji Etyki Poselskiej, myślę że… Propo-
nuję, żebyśmy przeszli do rozpatrzenia sprawy. Jakie są państwa propozycje, jeśli chodzi 
o ocenę zachowania pana posła Korwina-Mikke? 
Ponieważ widzę, że państwo się zastanawiacie, to ja chciałabym przedstawić propo-

zycję naszego stanowiska, nad którą będziemy głosować. Jestem za karą upomnienia 
dla pana posła,  jeśli chodzi o jego słowa, które są podstawą rozpatrywanego wniosku. 
Myślę, że nikt nie jest zdrajcą ani idiotą, jeżeli chodzi o kreowanie polityki wobec kraju, 
który napada na naszego sąsiada. Nie wiem, czy to jest dobra kara, ale chciałabym, żeby 
to zostało w taki sposób ujęte, chyba że państwo macie jakieś inne propozycje. 
Jeśli nie,  to będziemy głosować. Kto z państwa  jest za karą upomnienia dla pana 

posła Korwina-Mikke? (4) Jednogłośnie. Informuję, że po rozpatrzeniu sprawy Komisja 
stwierdziła naruszenie zasad etyki poselskiej i w związku z tym zostanie złożony wnio-
sek o ukaranie pana posła w trybie art. 147 ust. 1 regulaminu Sejmu. Decyzją Komisji 
jest w tym przypadku udzielenie posłowi upomnienia za naruszenia art. 6, tj. zasady 
dbałości o dobre imię Sejmu. 
Na tym wyczerpaliśmy porządek posiedzenia Komisji Etyki. Zamykam posiedzenie… 

Sekretarz Komisji Beata Maciak:
Jeszcze sprawy bieżące, pani przewodnicząca. 

Przewodnicząca poseł Monika Falej (Lewica):
Tak, rzeczywiście, najmocniej przepraszam… W sprawach bieżących chciałbym prze-
kazać państwu informację, że poseł Janusz Kowalski w dniu 20 października 2022 r. 
złożył odwołanie od uchwał Komisji nr 47/9 i 48/9 z dnia 5 października 2022 r. Odwo-
łanie wraz z materiałami dokumentującymi przebieg postępowania zostanie przekazane 
do Prezydium Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej. 
I kolejna sprawa – informuję, że przewodnicząca Komisji 27 października br. weźmie 

udział w spotkaniu z przedstawicielami Komisji Przeciwko Rasizmowi i Nietolerancji 
Rady Europy, którego celem będzie dyskusja na temat właściwych przepisów ustawo-
wych oraz projektów ustaw będących przedmiotem prac parlamentu mających na celu 
przeciwdziałanie szeroko rozumianej mowie nienawiści. Prawdopodobnie będziemy tutaj 
przedstawiać tło spraw i to, w jakim zakresie do nas trafiają. 
Czy macie państwo jakieś uwagi, sugestie lub wnioski? Nie widzę, nie słyszę. Infor-

muję, że protokół obrad zostanie wyłożony do wglądu w sekretariacie Komisji. 
Zamykam posiedzenie.


